
 

 Zderaz 

Zderaz leží na východním okraji  Jesenicka   mezi         
Hokovem a Oráčovem. Je to opět pravěké sídliště,        
doložené hlavně únětickými hroby skrčenců s četnými  
dárky, jako jehlicemi, dýkami a nádobami. Nálezy jsou  
vystaveny v teplickém muzeu. Jméno je slovanské, 
utvořené z osobního jména Zderad připojením 
přivlastňovací staročeské přípony j. Zderad 
– j /ves/ značilo totéž jako Zderazdova /
ves/. – dj  dalo  z a tak  vzniklo Zderaz. 
O počáteční historii Zderaze je velmi 
málo známo. Ves byla založena někdy 
po 10. století za české vnitřní koloni-
zace, jako většina obcí na Jesenicku. 
Roku 1464 je odtud připomínán    
vladyka Jan ze Zderaze. Ves záhy 
přestala být vladyčím sídlem a stala 
se poddanskou vsí. V 15. století byla 
Zderaz v držení Janoviců a Gutštejnů 
k hradu Petrohradu.  Roku   1595 při   
dělení petrohradského panství po Jaroslavu 
st.  Libštejnském  dostala se na díl Benešův ke 
statku Běsno. Později patřila Zderaz k Hokovu a     
roku 1717 přikoupena byla spolu s Hokovem   a  Oráčovem 
ke kolešovockému panství hrabat z Wallisů. 

Za Wallisů se poddanské poměry značně zhoršily. Každý 
sedlák musil  s dvěma koni pracovati 6 dní v týdnu na    
panském. Dle místní tradice musili též poskytovati přípřež 

na silnici ze Svojetína do Rakovníka. I stalo se, že tudy 
projížděl sám císař Josef II. R. 1773. Sedláci si při té 
příležitosti císaři postěžovali na neúnosné roboty. Ten se 
postaral, že jim byla robota slevena na 3 dny v týdnu. 

V roce 1921 tu bylo 49 domů  a 261 obyvatel. Z toho bylo 
28 Čechů, 230 Němců a 3 cizinci. 

     
 Heřmanov 

Z ojedinělých nálezů prehistorických 
(kamenná sekyra v teplickém   muzeu) 
nelze souditi na pravěké sídliště.           
O Heřmanově nemáme ze starších dob 
žádných zpráv. Ani v konfiskačních  
knihách z r. 1621 není zmínka o této 
osadě. Heřmanov byl založen na       
dědinách patřících kolešovickému     
panství. Stalo se tak asi v létech 1681 – 
1694 za Hermana Jáchyma Nostice na 

Kolešovicích. Nově založený dvůr byl po 
jeho zakladateli nazván Hermannadorf nebo 

Hermannshof, jak je uváděno v kolešovické    
matrice v létech 1718 – 1720. Dvůr byl trvale spojen 

s kolešovickým panstvím.    

Tak to byla historie Kolešovicka tak, jak ji popsal Karel  
Fibiger v knize Dějiny Jesenicka. Předložili jsme vám ji  
pravopisně i stylisticky neupravenou. V dalších číslech KL 
se už podíváme do kronik.    - li - 

ročník  I.           číslo 4 / 2009  

L e t n í  s e t k á v á n í  

 Dlouhé  teplé večery přímo vyzývají k posezení. A tak se najednou setkávají bývalí spolužáci, rodinné klany, přátelé 
z vojny, motorkáři,  trabantáři, přátelé vojenské techniky, historických vozidel, rodáci …    
 Protože já jsem chodila do školy téměř celý život, na školní setkání mě zvou tak často, že občas musím i odříci.  
Mrzí mě to. Vidět, jak z bývalých uličníků vyrostli úspěšní lidé, z děvčat pyšné maminky či dokonce už babičky je velmi 
milé. Ze školy, kterou jsem navštěvovala  jako studentka se scházíme každoročně. Už je nám trochu víc let a tak kdoví, kdy 
to bude naposled. Známe děti, manžele i manželky, občas i druhé manžele, vyoperované žlučníky, spravovaná záda,      
karamboly i radosti. Přijedou vždy i emigranti až z USA, Německa a Švýcarska. Scházíme se v rekreačním zařízení mezi lesy 
a tak žádné róby, šminky ani kadeřník není potřeba.        
 I rodinu mám rozvětvenou a přátelskou. Takže  setkání  z  maminčiny  i  tatínkovy strany, příbuzní od manžela a 
hlavně návštěvy úzké rodiny. A ještě jedno – každotýdenní posezení, posezení s přáteli, které trvá už 45 let a kterého si moc 
cením.Všechna setkání jsou pro mne důležitá. Člověku dávají pocit, že není osamocen, že na něm někomu záleží, že je     
obklopen lidmi, kteří  nejsou  lhostejní  k přátelům, příbuzným, svému okolí a neupřednostují jen svůj prospěch. 

 A proto řečeno slovy klasika: „  L é t o ,  b u d i ž  p o c h v á l e n o ! “                      
            -  li  -  



 

O b e c n í  ú ř a d  i n f o r m u j e — č i n n o s t  z a s t u p i t e l s t v a  o b c e   

Na pracovní poradě dne 25. 05. 2009 bylo krom jiného projednáno:                      
- podána informace o výsledku kontroly hospodaření obce za rok 2008, kterou vykonal Krajský úřad Středočeského kraje                                 
- starosta podal informaci, že byly zahájeny rekonstrukční práce na kapli sv. Jana Nepomuckého v obci Zderaz                                                                    
- přítomní projednali rozpočtové změny v účetnictví obce                                                                                                                       
- k dnešnímu dni započaly práce na rekonstrukci staré ČOV na jímku na navážení odpadních vod                                                                                                                                 
- starosta podal informaci, která se týkala projednávání smlouvy o dílo na výstavbu kanalizační stoky A s firmou Ekostavby 
Louny                                                        
Přítomni: Dvořák, Čečrdle, Procházka, Hrenák, Kovář, Poděbradská, Kozlerová,  Štilerová, Kučera   

Na pracovní poradě dne 22. 6. 2009 bylo mimo jiné projednáno:                             
- obec obdržela mandátní smlouvu od firmy RAVOS Rakovník na vykonávání inženýrské činnosti při výstavbě ČOV                       
- přítomní zastupitelé byli osloveni se žádostí o zajištění pořadatelské služby na nadcházející Military show 2009                          
- proběhla diskuse nad konečným zněním smluv o finanční kompenzaci obci při výstavbě fotovoltaických elektráren                       
- pan Vlastimil Švolba nabízí obci k prodeji tři pozemky na bývalé skládce. Jedná se celkem 729 m2.                                                              
- starosta podal informaci o nabídce na dodání energie od společnosti Centropol Energy Ústí nad Labem                                           
- zastupitelé odsouhlasili navýšení pojistné částky o 4.321,- Kč za připojištění odpovědnosti při výkonu veřejné moci                                          
- byl domluven termín veřejného zasedání na 14.7.2009 od 19,00 hodin                                                                                                       
Přítomni: Dvořák, Čečrdle, Poděbradská,  Hrenák, Kovář, Kozlerová   

Na pracovní poradě dne 7. 7. 2009 bylo také projednáno:                                                                                                                     
- byl přítomen pan Císař z Kladna, který přijel projednat jeho návrhy změn v obcí navržené smlouvě o finanční kompenzaci při 
výstavbě fotovoltaické elektrárny                          
- starosta přítomné seznámil s čerpáním rozpočtu k 30.6.2009                                                                                                            
- ÚZSVM nabídl obci dva pozemky o výměře cca.1200 m2 v obci Heřmanova. Zda se jedná o bezúplatný převod nebo prodej 
není z nabídky patrno.                                                                                                                                                                           
- naší žádosti o dotaci z Fondu ŽP Středočeského kraje na výstavbu kanalizační stoky „A“ nebylo vyhověno a proto se stavba 
této trasy musí odložit.                                                   
- společnost RAVOS Rakovník předložila smlouvu na servisní činnost při provozování ČOV                                                          
- obec obdržela dotaci ve výši 150.000,- Kč z Fondu ŽP Středočeského kraje na výsadbu ovocných stromků do volné krajiny       
- zastupitelé se zabývali nákupem fekálního vozu pro účely vyvážení jímek od občanů                                                                           
- starosta přítomné seznámil s osobou odpovědnou za provoz nové ČOV                                                                                             
- dále byla podána informace o převodu kostela sv. Petra a Pavla do vlastnictví obce Kolešovice (blíže v rubrice „Zeptali jsme se 
pana starosty“ )                                                                                                                                                                                                                                             
Přítomni:  Dvořák, Čečrdle, Poděbradská, Kozlerová, Procházka, Štilerová, Kovář  

 

V .  j u b i l e j n í  r o č n í k  M i l i t a r y  s h o w .  

      Skupina historie vojenského a policejního letectva Kolešovice u Rakovníka, Policie ČR - Preventivně informační   
skupina Rakovník a Obec Kolešovice pořádají V. ročník setkání vojensko a policejně historických skupin a především pak 
historicko - leteckomodelářských skupin.  Akce se uskuteční na   pracovním letišti v Kolešovicích ve dnech 15. a 16. srpna 
2009.                          
 Sobota bude vyhrazena na prezentaci jednotlivých skupin a klubů vojenské a policejní historie, které se představí ve 
svých komponovaných ukázkách a vyvrcholením odpoledne by měla být již tradičně simulace vševojskového cvičení            
Československé armády z 80-tých let minulého století s reálnou obrněnou technikou za letecké podpory radiem řízených maket 
dobových letounů.  V programu by se měl rovněž představit bitevní vrtulník Armády České republiky Mi-24 a soukromý     
proudový letoun L-39 Albatros. Rovněž se předpokládají ukázky Hasičského záchranného sboru a Zásahové jednotky         
Vězeňské stráže ČR.            
  Neděle je koncipována jako “Letecký den policistů“. Během tohoto dne se představí v letových ukázkách vrtulníková 
technika Letecké služby Policie ČR a předpokládá se i  seskok parašutistů  - policistů.  Rovněž se se svými modely představí   
letečtí modeláři - policisté.           
 Sobotní večer bude mít rovněž svůj program jehož vyvrcholením bude promítnutí celovečerního filmu s leteckou    
tematikou.              
  Záštitu nad celým programem Military show převzal policejní prezident brig. gen. Mgr. Oldřich Martinů.            
  Jako poděkování učínkujícím příznivcům letectví, by měl být v sobotu večer promítnut některý z legendárních     
českých leteckých filmů. Jedná se o titulech „Pod nohama nebe“ případně „Vysoká modrá zeď“. 

                                                                                                 René Černý - předseda SHVPL Kolešovice                                                                                          



 

Z e p t a l i  j s m e  s e  p a n a  s t a r o s t y :       
 
1 .  J a k  j e  t o  s  k o l e š o v i c k ý m  k o s t e l e m  ?  

Kostel sv. Petra a Pavla v Kolešovicích je stále ve vlastnictví 
Římskokatolické farnosti Petrovice u Rakovníka. Tuto      
farnost spravuje farář Václav Kružík. Před ním byl správcem 
našeho kostela pan vikář Kučera. Za jeho správcování byla 
prováděna, i díky vikariátnímu technikovi ing. Pelcovi 
z Rakovníka, pravidelná oprava střechy, na kterou obec    
dlouhá léta přispívala ze svého rozpočtu kolem 10 tisíc Kč 
ročně. Poté co kostel převzal pan farář Kružík byla péče o 
kostel přerušena a to i přesto, že obec měla i nadále ve svém 
rozpočtu vyčleněnu částku 10 – 20 tisíc Kč ročně na opravu 
jeho střechy. Ze strany pana faráře však nebyl zájem finanční 
prostředky využít a tak začala střecha kostela chátrat. Poté co 
tento stav trval asi dva roky, rozhodlo se zastupitelstvo obce 
zahájit diskusi o dalším osudu kostela. Tato diskuse         
vyvrcholila tím, že bylo rozhodnuto sdělit vlastníkovi       
kostela, že obec je ochotna převzít bezúplatně kostel do své-
ho vlastnictví a dále se o něj starat. Hlavní důvod této nabíd-
ky byla obava o další osud dominanty naší obce. Na základě 
této nabídky byl obci zaslán návrh smlouvy o bezúplatném      
převodu stavby a pozemků a smlouva o výpůjčce mobiliáře. 
Tyto smlouvy byly schváleny  usnesením zastupitelstva obce 
v červnu 2008. V průběhu schvalovacího procesu byly tyto 
smlouvy konzultovány se dvěma právníky. Se smlouvou o 
bezúplatném převodu stavby nebyl problém, ten nastal kolem 
smlouvy o výpůjčce mobiliáře, která stále ještě není          
dořešena. Jedná se totiž o předměty značné historické       
hodnoty, které jsou ve špatném technickém stavu. Z toho 
vyplývá určitá obava z přenesení odpovědnosti péče o toto 
vybavení na vypůjčitele, tedy v tomto případě na obec. 
Z tohoto pohledu se možná jeví schválení smluv jako       
předčasné, nicméně tyto budou podepsány až poté, co      
budeme přesvědčeni o jejich správnosti z hlediska naší obce.  

2 .  J a k é  b u d e  v y u ž i t í  k o s t e l a  ?  
 
Kostel bude využíván pro různé kulturní a společenské akce, 
jako jsou hudební koncerty, výstavy, divadelní scénky a     
podobně, které budou v souladu s důstojností tohoto místa, a 
to jak předpokládaným budoucím vlastníkem - obcí Kolešo-
vice, tak i občanskými sduženími působícími v Kolešovicích.  

                                                                                              
Ve smlouvě o převodu kostela je též věcné břemeno ve   
prospěch římskokatolické církve, které ji opravňuje k    
uskutečňování církevních obřadů a které budou předem    
ohlášeny. V dnešní době to určitě nepředstavuje žádný    
problém, naopak to může přispět k duchovní obrodě nás 
všech, přestože nejsme a nejspíše se ani nestaneme věřícími 
lidmi. Již v minulém roce Občanské sdružení Zderaz     
uspořádalo v kostele hudební vystoupení, kdy jim kostel 
zapůjčil pan farář Kružík. Závěrem loňského roku dal pan 
farář obci k dispozici klíč od kostela, jež je nyní uložen na 
obecním úřadu. Na Vánoce bylo obcí uspořádáno divadelní 
vystoupení spolku Tyl z Čisté, které bylo zdařile vyvedené 
a těšilo se, k mé neskonalé radosti, velké návštěvě           
spoluobčanů. Na jaře letošního roku bylo provedeno      
zasklení oken, zejména z důvodu zamezení zalétaní holubů, 
kteří  prostory kostela zaneřádili svým trusem. Tyto práce 
stály obec okolo 23 tisíc Kč. Poté byl v kostele Občanským 
sdružením Zderaz uspořádán koncert hudby 16. století. Po 
převzetí kostela do vlastnictví obce se budeme snažit v   
maximální míře získat na jeho opravu finanční prostředky z             
příslušných dotačních titulů, protože vzhledem k            
současnému finančně náročnému budování infrastruktury v 
obci bude použití finančních prostředků z rozpočtu obce 
velmi omezené. 
 
3 .  K d o  s e  s t a r á  o  k o s t e l n í  h o d i n y  ?  
 
O kostelní hodiny se již od roku 2002 stará můj výborný 
kamarád a dlouholetý fotbalový spoluhráč, náš spoluobčan 
Jan Ridzoň. Péče o kostelní hodiny je velmi složitá a      
fyzicky náročná práce. Jen vyšlapat tu spoustu úzkých         
točitých schodů, poté zvládnout nějaký ten žebřík a někdy 
vlézt až do kupole, to skutečně dá fušku. Co všechno obnáší 
zajištění chodu kostelních hodin, by zcela jistě byla         
zajímavá otázka pro samotného Jana Ridzoně. Já sám jsem       
skutečně velmi rád, že jsem pro tuto bohulibou činnost 
Honzu získal. Dělá to dobře a i nějakou tu korunku za to od 
obce dostane. Moc to není, to mi věřte, ale on to pro peníze 
zcela jistě nedělá. Troufám si tvrdit, že jej ta práce baví. 
Určitě mi dáte za pravdu, jak nádherné je kráčet stmívajícím 
se večerem vesnicí, nebo sedět na Podskale na rybách a 
slyšet z věže kostela čtvrt, půl, tři čtvrtě a celou,                
doprovázenou počtem hodin.   
                  Odpověděl Martin Dvořák   

   - li -  

Č e s k ý  s v a z  ž e n  K o l e š o v i c e  

Český svaz žen má 20 členek, ale aktivně pracuje asi polovina z nich. Naše práce je především zaměřena na práci pro děti. Pro 
ně každým rokem pořádáme dětský karneval a Mikulášskou diskotéku s panem Jiřím Ladrou. Obě tyto akce jsou zdařilé a 
dobře navštěvované. Kromě toho připravujeme pálení čarodějnic a různé soutěže na Den dětí spojený s koncem školního 
roku. Nezapomínáme na vítání prvňáčků do školy na začátku školního roku. Každé dítě od nás obdrží malý dárek. Také     
pomáháme při organizování Drakiády, Military show a novoročního ohňostroje. Pro dospělé pořádáme ročně dvě zábavy.      
Maškarní karneval a posvícenskou zábavu. Účast však bývá slabá, třebaže je zábava vždy dobře zajištěna. Pomáháme 
s úklidem sálu i místního kostela. Nezapomínáme na jubilea našich členek. Naše členky spolupracují s Obecním úřadem a 
předávají starším spoluobčanům k životnímu jubileu malé dárky. Pravidelně se scházíme v naší klubovně, kterou s námi sdílí i 
šachový oddíl. Zajišťujeme ve spolupráci s obecním úřadem sbírky pro charitu Diakonie Broumov. Několikrát jsme          
besedovaly o léčbě přírodními léky s lektorkou firmy JUST Alenou Kochlefflovou.               
Děkujeme obci, která naši činnost finančně podporuje.                                                                       

       za ČSŽ,  Marie Šlégrová 



 

Ž i j í  m e z i  n á m i …  

Když jsem v prvních Kolešovických listech zjistila, že má narozeniny p.Valentina Lišková, začala jsem vyzvídat, kolikáté to 
byly. A protože se narodila 14.2. 1918, každý si dokáže její věk spočítat. Je tedy nejstarší obyvatelkou Kolešovic. 

Pochází z jedenácti dětí, které však brzy umíraly a tak rodičům zbyli jen tři 

kluci a ona. Hned v dětství se s rodiči přestěhovala do Kolešovic a bydleli ve 

dvoře, dnes u Matějků. Chodila do české školy a od čtrnácti let pracovala. 

Sloužila v Kněževsi u Vajců a Süsmilichů. Moc ji nešetřili a tak musela i      

nakládat  vojtěšku a tahat pytle  na vůz, pracovala i v kravíně. Ráda chodila 

tancovat a užívat si trhy a jarmarky, kterých bylo v Kolešovicích požehnaně. 

„A těch hospod co tu bylo“ vzpomíná. Nejraději chodila tancovat do hospody, 

kde dnes bydlí Kalíkovi. Tam se také seznámila s Josefem Liškou, který jezdil 

s koňmi. O námluvách moc mluvit nechtěla. Trochu tajemně se usmívala a 

pak řekla: „To nebylo jako teď, že se  hodinu olizujou jako pes !  V neděli  

chodíval Pepa k nám na besedu a v roce 1940 jsme se vzali. Žádné svatební 

šaty jsem neměla, jen obyčejnou sukni a svetr. Ani kytku jsem neměla. Vdávala jsem se v kostele a ráda bych se tam ještě   

někdy podívala, ale už tam nedojdu.“   Paní Lišková byla vdaná 49 let a vychovala tři dcery. Bydleli nejprve u rodičů a v lednu 

1946 se přestěhovali do   domku, kde bydlí dodnes. Ten společně se svými dvěma dcerami  ještě i dnes opravují. Nechaly      

vyměnit okna, vrata, plot,   opravit  střechu,  vybudovat koupelnu. Teď  se chystají na novou fasádu. Dcery se o ni dobře starají,   

pomáhají i   vnuci.  Chuť do života  p.Liškové nechybí. Seděla se mnou na dvorku a přes hodinu vyprávěla. Nejvíc o svém mládí, 

kamarádce Emilce, o všech oslavách během roku,průvodech o Božím těle, při svátku J.Husa, Sokolských sletech.V neděli chodili 

do kostela a po mši do cukrárny k Sedláčkům, která byla tam, co dnes bydlí Polcarovi.“Lidi žili jinak.Maso jsme měli jen 

v neděli, ale slávu ve vsi jsme si  nenechali ujít ani jednu.Tady bylo pořád živo, ne jako dneska“. A možná proto celý život      

nestonala, až před dvěma lety, kdy ji postihl infarkt. „Ale cévy k srdci mi v Praze pročistili a je po trápení. Jen musím brát 2x 

denně prášky.  A teď mě bolí   noha, ale k doktorovi s tím nejdu“. 

Poslouchala jsem ráda. Byla jsem najednou v úplně jiném světě. Takový věk, plány do budoucna, úplně čistá mysl. Je co       
závidět. Slíbily jsme si, že až jí bude 100 let, uděláme další rozhovor. „Jen jestli já se toho dožiju“, neřekla  p.Lišková, ale já. 

Poděkovala jsem za rozhovor a popřála do dalších let pevné zdraví a stále dobrou náladu.     - li - 

Jak jde život v Domově… 

Měsíc červen jsme prožili v našem Domově ve znamení       
Seniorských olympiád. Zúčastnili jsme se celkem čtyř olympiád 
včetně té kterou  pořádal náš Domov. Třetího června jsme jeli 
do Kladna, odkud jsme si přivezli 6. místo. Čtvrtého června 
jsme pořádali „Kolešovický víceboj“ u nás a vybojovali jsme 4. 
místo. V době sčítání výsledků nám svým vystoupením       
zpestřily mažoretky Sokola Rakovník pod vedením p. Šárky   
Malé. Po skončení víceboje zahrál k tanci i poslechu Senior 
band p. Černého.  10. června se jelo soutěžit do Zdic, kde jsme 
získali opět 4. místo. Týden před naší poutí jsme přijali pozvání 
do Domova v Unhošti a odtud si naši soutěžící přivezli 4. místo 
v družstvech a jedno 1. místo v jednotlivcích. No a poslední 
neděle v tomto měsíci patřila pouti. Nejen naše klienty, ale i 
ostatní občany obce přijel pobavit  svým vystoupením p. Kubec. 
Jeho pořad  staropražských písniček „Točte se pardálové“  se 
všem líbil.                                     E. 

D o m o v  K o l e š o v i c e   

Z á k l a d n í  š k o l a  a  M a t e ř s k á  š k o l a ,  K o l e š o v i c e   

Mezinárodní den dětí 

Den dětí ve škole oslavujeme netradičním vyučováním v přírodě nebo na školním hřišti. V letošním školním roce proběhly    

oslavy podobně jako Den Země. Děti procházely trasu, kterou připravily paní učitelky 1. stupně. Pomocníky na jednotlivých        

stanovištích jim byli deváťáci. Děti v družstvech soutěžily na stanovištích po celé trase a prokazovaly své znalosti a dovednosti.    

Některým se dařilo méně, jiným více, ale radost z vydařeného dne měli všichni.                                                                                                                                

          JP 



 

Z á k l a d n í  š k o l a  a  M a t e ř s k á  š k o l a ,  K o l e š o v i c e   

Absolventské práce, umístění do škol a loučení z deváťáky ZŠ Kolešovice  

 V červnu žáci devátého ročníku odevzdávali a obhajovali své absolventské práce. Na této práci žáci pracují po celý    
závěrečný ročník. Téma si vybírají podle svých vědomostí a zájmů. Prokazují zde mimo jiné své slohové schopnosti, jak dokáží 
pracovat na PC a  zpracovávat získané informace z různých zdrojů. Jak dokáží svou práci prezentovat předvedli při              
obhajobách. Mezi dvě nejlepší práce patřily práce „KOLEŠOVICE“  od Simony Herinkové a „STREET DANCE“ od Tomáše 
Hrenáka.                                                                                                                                     

 Je tradicí předávat žákům základní školy, kteří končí povinnou školní docházku vysvědčení na obecním úřadě. Ani 
v tomto školním roce tomu nebylo jinak. V pátek 26. června 2009 předala třídní učitelka RNDr. Milena Knappová a ředitelka 
školy PaedDr.Vladimíra Hartmannová vysvědčení těm, kteří se loučili se základní školou. Poprvé také žáci  obdrželi            
absolventský list, který získali všichni, kteří obhájili před komisí svou absolventskou práci. S deváťáky se rozloučila za obec 
Kolešovice zastupitelka Jiřina Poděbradská a stejně jako ředitelka školy a třídní učitelka popřála všem hlavně hodně úspěchů 
při dalším studiu.  Z deváté třídy ZŠ a MŠ Kolešovice letos odešlo 28 žáků. Uvádíme  přehled  škol, do  kterých se naši dnes už 
bývalí žáci hlásili a byli přijati: ISŠ Jirkov /1x kuchař číšník, 1x management obchodu/, SZdŠ Beroun /1x zdravotní asistentka/, 
SPŠ Rakovník /2x elektro, 1x zámečník/, SŠ služeb a řemesel /2x kosmetička, 3x kadeřnice, 1x hotelnictví a turismus/,   SOU 
Podbořany /2x kuchař číšník/, SPedŠ Beroun /1x pedagogické lyceum/,  Soukromé  jazykové gymnázium K.Vary/1 žák/, SZdŠ  
Kladno /2x zdravotní asistent/, SPŠ Kladno /1x elektronické počítačové systémy/, MOA  Rakovník /2x lyceum/, SOU Nové 
Strašecí /2x automechanik, 3x opravář zem. strojů/, SOU Kadaň /1x kadeřnice/, SOU Kralovice /1x sociální péče/.                 
Ze speciální třídy odešly 2 žákyně, 1 ze 7.ročníku a 1 z 8.ročníku  - bez dalšího umístění do škol.   
 Všem budoucím učňům a studentům  přejeme úspěšné absolvování vybraných škol, krásný studentský život a po 
ukončení studia  zaměstnání, které je bude bavit. 

 HURÁ PRÁZDNINY ! 
Všem žákům naší školy přejeme krásné slunečné a teplé prázdniny bez zranění a karambolů. A těšíme se na odpočinuté žáky 
v novém školním roce.         

          JP   - li -  

Hudební sbor KK Rosničky a Pulci   

  Ve středu, 27.5.2009, jsme se probudili do 
studeného a mokrého dne. Vybaveni  svačinou, pitím,      
oblečením na vystoupení a  dobrou náladou jsme se 
sešli před školou, kde nás vyzvedl autobus s dětmi, 
několika  dospělými z Kněževsi a  se sborem Trubačů 
z Rakovníka. Vyrazili jsme do Jindřichova Hradce, 
kde se slavil Světový den roztroušené sklerózy. KK 
Rosničky a Pulci s Trubači z Rakovníka byli hlavními        
účinkujícími. Cesta byla dlouhá a klikatá, ale 
s občasnou zastávkou jsme nakonec  po obědě dorazili. 
Luboš Vrábík s kolegou přichystali aparaturu, vedoucí 
sboru Anna Ryvolová nás zaregistrovala. Jako účinku-
jící jsme dostali vstup na zámek a do     muzea zdarma. 
Prohlídka zámku byla pro děti dlouhá, ale velice hez-
ká. Po  prohlídce  zámku a muzea jsme tedy vyrazili na 
oslavu Světového dne roztroušené sklerózy. Naše děti 
zahájily oslavu Ódou na radost a pak začala oficiální 
část, proslovy, předávání čestných uznání a mezi tím vždy zpívaly naše děti.  Poté následovala přehlídka klobouků vyrobené 
Roskaři pro   Roskaře (KK Rosničky se staly „modelkami a modeláky“), a pak byla ukázka tanců v barokních kostýmech.  
Herec Jan  Potměšil, který do Jindřichova Hradce dorazil s celou svou rodinou, pokřtil dvě knížky jejichž autoři byli  také z řad 
„Roskářů“, ČAS   ZRÁNÍ A NACHÁZENÍ od Renaty Pinkasové a SVĚTEM NA VOZÍKU od Vittoria Cavinina. Mezi tím 
KK Rosničky a Pulci s Trubači z Rakovníka měli možnost si zatroubit a zazpívat spoustu písní. Vše se moc povedlo. Sešla se 
spousta hostů, sponzorů a lidí postižených touto nemocí. Celé odpoledne se vydařilo. Nakonec se  i počasí umoudřilo a přálo 
veškerému dění na nádvoří jindřichohradeckého muzea.       
 Na závěr programu byl raut, který děti a nejen je, moc potěšil. Cesta domů byla klidná a pohodová, jen se nám        
poněkud protáhla až do nočních hodin. Z Hradce jsme totiž odjížděli v 19.00 hodin.      
 Co říci na závěr ? „Jsme rádi, že jsme se mohli zúčastnit této akce. Akce, která nám dala další zkušenost s dětmi a 
pomohla si uvědomit, že zdraví je dar, kterého si musíme vážit. Ale také jsme si pochopili, že i lidé trpící nějakou                
nevyléčitelnou chorobou, mezi které roztroušená skleróza patří, dokáží žít plnohodnotným životem.  Jsou vlastně hrdiny naší 
doby a zaslouží si naši nejvyšší úctu a respekt. Jsme hrdí na to, že jsme jim mohli zpívat na jejich prvním světovém dni“.   

              
                                            M.P. + P.Š.  



 

J a k  b y l o ?  P o č a s í  v  o b c i .    

K V Ě T E N  

T E P L O T Y  V  K VĚT N U  [ ° C ]  S R Á Ž K Y  V  K VĚT N U  [ l / m 2 ]  

rok Max. datum Min. datum průměr celkové Max. Datum 

2006 30 22.05.2006 0,5 01.05.2006 13,77 81,5 22,0 28.05.2006 

2007 33,5 25.05.2007 - 2 02.05.2007 15,58 77 20,0 16.05.2007 

2008 31,5 31.05.2008 1,5 04.05.2008 14,53 88,5 32,5 18.05.2008 

2009 32,5 26.05.2009 - 0,5 05.05.2009 14,59 63,5 20,0 27.05.2009 

Č E R V E N  

T E P L O T Y  V  ČE R V N U  [ ° C ]  S R Á Ž K Y  V  ČE R V N U  [ l / m 2 ]  

rok Max. datum Min Datum průměr celkové Max. datum 

2006 36 27.06.2006 1,5 02.06.2006 17,36 60,5 23,0 30.06.2006 

2007 35 09.06.2007 7 01.06.2007 19,12 77,5 18,0 06.06.2007 

2008 33,5 02.06.2008 4 14.06.2008 18,52 85 20,0 25.06.2008 

2009 33 15.06.2009 2 06.06.2009 15,93 87,5 45,5 25.06.2009 

M á j e  v  n a š í  o b c i   

Něco málo z historie:                           

MÁJE                             

Máje (májka) je kmen s chocholem ozdobených větví na vrcholu, který se staví na českých vesnicích. Většinou se jedná o celý strom, který je 

zbaven větví a kůry. Pouze horní část se ponechává s větvemi. Jako stromy se používají často jehličnany (smrk), ale setkáváme se i s břízou. 

Vršek  se zdobí proužky barevného krepového papíru a zavěšuje se také zdobený věnec. Zvyk stavění máje pochází pravděpodobně ze 16. 

století a do dnešní doby dostal řadu modifikací. Principem stavění máje je uhlídat májku (vrcholový chochol) před mladými hochy z okolních 

vesnic. Jejich snahou je májku porazit nebo odříznout vrcholovou partii a odnést do své vesnice. Poražená, nebo odnesená májka je pro danou 

vesnici velkou ostudou. 

Malé májky se staví před dům tzv. stárek jako symbol jejich hodnosti během hodů. Existovaly i malé ozdobné stromky – májky, které se již od 

středověku stavěly 1.května jako výraz lásky k dívce nebo jako výraz uznání a úcty k osobnosti veřejného života v obci.              

SPRÁVNÉ DATUM STAVĚNÍ MÁJKY JE 6-7 TÝDNŮ OD VELIKONOČNÍHO PONDĚLÍ NA SVATODUŠNÍ SVÁTKY. 

ČESKÁ BESEDA 

Český salónní řadový tanec pro čtyři páry. Délka tace je 12 minut. U jeho zrodu stál básník Jan Neruda. Poprvé byla tančena 11. Listopadu 

1863 při společenském večeru tzv. Barákových besed. Zde tančili v ukázce i Smetana a Neruda. Česká beseda má čtyři díly, každý z nich dvě 

části. 

Máje v Kolešovicích. Nevděčné práce, secvičit a připravit letošní máje se 
ujala Veronika Kostková. Mladí se scházeli několik měsíců každou neděli 
v kulturním domě. V pátek 22. května chlapci postavili májku a v noci 
roznesli malé májky k domům. Májku přes noc uhlídali a tak se průvod s 
hudbou na koňském povoze v sobotu 23.května ve 13 hodin vydal od 
„Krále“ k první břízce. Od prvního domu pokračoval průvod do obce a  
zastavil se před domem, kde stála malá májka. U každého domu májovníci  
dostali  malé občerstvení. Průvod se krátce zastavil na nádvoří místního 
Domova, kde májovníci zatančili tradiční Besedu. Počasí nám přálo a 
účast v průvodu občanů i návštěvníků byla větší než v předcházejícím 
roce.  Děvčatům  a chlapcům děkujeme za hezké sobotní odpoledne a   
těšíme se na další v příštím roce. Májovou sobotu zakončila večer taneční 
zábava na sále místního kulturního domu a i ta se těšila velké účasti.                                                                                                                                                             
        JP 



 

S b o r  d o b r o v o l n ý c h  h a s i č ů  K o l e š o v i c e  

Soutěžní klání mladých hasičů 
 

Ve dnech 29. a 30. května se v Heřmanově konalo okresní kolo hry Plamen, hasičské soutěže pro děti. Soutěžilo se 
ve třech věkových kategoriích – přípravka (do 6 let), mladší (6-11 let) a starší (11-15 let). Přijely děti z Čisté, Hoředsedel,      
Hřebečník, Chrášťan, Jesenice, Kolešovic, Krakova, Lužné, Nového Strašecí, Pochválova, Rynholce, Řevničova, Senomat a 
Třtice. V pátek odpole dne se začínalo štafetou CTIF (jedna z disciplín garantovaná Mezinárodním technickým výborem pro 
prevenci a hašení požárů). K výsledkům se přičítaly výkony z podzimního závodu požárnické všestrannosti a štafety dvojic. 

 Bohužel, hasičům nepřálo počasí a soutěž musela být přerušena. Náladu dětem zvedla večerní soutěž o titul Hasič/ 
Hasička roku 2009. Každý kolektiv vyslal jednu dívku a  jednoho chlapce, kteří měli za úkol přijít v originálním kostýmu. 
Z nich bylo vybráno pět  a pět postupujících do dalšího kola, v němž plnili dovednostní disciplíny. Dívky tak přebíraly hrách a 
rýži, navlékaly korálky a kluci přebírali šroubky a matičky a stavěli židli  ze stavebnice. Nechyběla hasičská disciplína,        
soupeření v rychlosti rozvinutí a svinutí hadice. Zvítězili Pavla Milerová a Ondřej Vašmucius. Následovala diskotéka v režii 
Miloše Kováře.  

V sobotu se pokračovalo štafetou 4 x 60 metrů a požárním útokem CTIF, jež je náročný už tím, že v jeho průběhu   
nesmí děti mluvit. P obědě se odehrávala  královská disciplína - požární útok – a ta rozhodla o vítězi. O první místo zápolila 
družstva z Lužné a Čisté.  Luženští předvedli perfektní útok v čase 28,04 a  zdálo se, že je o vítězi rozhodnuto.  Čistečtí však 
ve druhém pokusu  odpověděli časem 27,93 a rozhodli o svém vítězství a postupu na krajské kolo hry Plamen a činnosti       
dorostu, které  se koná 13. – 14. června v Čelákovicích. (Sem postoupily také kolešovické dorostenky, které se umístily na 8. 
místě.) Družstvo mladých hasičů z Kolešovic ve složení Kaťa Kovářová, Míša Viktorová, Martina Navrkalová, Jirka Záhořík, 
Ríša Křížek,  Markéta Brabcová, Markéta Holá a Monika Holá vybojovalo v kategorii mladší 5. místo. 

Organizátoři akce - okresní odborná rada mládeže a místní sbor dobrovolných hasičů děkují  zemědělskému družstvu 
Rakochmel za poskytnutí zázemí a obecnímu úřadu v Kolešovicích za podporu, rozhodčím a všem ostatním, kteří pomohli se 
zajištěním hladkého průběhu soutěže. 

********************************************* 
Poslední soutěží letošní sezóny byla pro náš kolektiv 7. června  Luženská šedesátka – soutěž  jednotlivců v běhu na 60 

metrů s překážkami. Poslední červnový pátek bylo pro děti  uspořádáno tradiční rozloučení se soutěžní sezonou u brodu, kde je 
čekala cesta plná úkolů, sladkostí, další soutěže a opékání buřtů. Pak se rozjely na tábory, dovolené, k babičkám… a sejdeme 
se zase v září v novém ročníku hry Plamen. 

        Za SDH Jaroslava Čečrdlová 

O b č a n s k é  s d r u ž e n í  Z d e r a z   

Milí čtenáři Kolešovických listů,  

 v lednu vyšel v prvním čísle tohoto periodika článek o 
Občanském sdružení Zderaz. O tom, co děláme, kam jsme až 
dosud došli a co plánujeme. Psala jsem v něm, že jsme na       
jakémsi pomyslném přelomu, dokonce že stojíme „po tréninku 
na startovní čáře“.      
 Nyní vám mohu s radostí oznámit, že závod byl       
odstartován – zderazští si jistě všimli, že kaple se začala        
opravovat! Byly odstraněny zbytky střechy a krovu, zdivo      
staženo    věncem, vyvezeny sutiny zvnitřku kaple, dveře       
vysazeny a budou odvezeny do restaurátorské dílny. Vstupní 
otvor byl provizorně zabedněn. Velký dík patří panu starostovi 
Martinu Dvořákovi, který zařídil potřebné dokumenty a          
povolení. Naše sdružení mezitím, kdy se zařizovalo potřebné, 
připravilo okolí kaple k prvním záchranným pracím tím, že jsme 
ho zbavili náletových dřevin. Kromě toho jsme sháněli ještě   
další potřebné finance – na květnovém koncertě v kolešovickém 
kostele, na výstavě fotografií v Praze, a hlavně díky velkorysosti 
Purkyňovy nadace, která nám již přidělila celkem 100 000,- Kč! 
Celkem jsme již získali na záchranu kapličky celých 200 000,- 
Kč!       
 A co nás čeká dál? Letos ještě dvě benefiční akce – 
prosincový adventní koncert s překvapením v kolešovickém  
kostele a rockový festival v Jirkově u Chomutova, jehož výtěžek 
bude věnován na opravu kaple.  Zní to zvláštně  – rockový festi-
val a barokní kaple, vím, ale když z tohoto spojení vzejde dobrá 
věc, proč ne ?!      
 Taky bychom rádi ještě využili dětské kresby kapličky 
od žáků kolešovické ZŠ, plánujeme udělat výstavku a možná         
soutěž o nejhezčí z nich... 

  

 Každopádně nás čeká ještě dost práce, starostí, ale 
i hezkých chvil při setkání s vámi na našich akcích.        
Děkujeme za dosavadní podporu a držení palců a doufáme, 
že tomu tak bude i nadále.  

 

  Anna Hladíková   
   Občanské sdružení Zderaz 
    www.zderaz.unas.cz 

 



 

 

Jiř í  Kukla 

Marie Šalátová 

Božena Tůmová 

Ingeborg Černá  

Jaromír Krabec  

   

  Libuše Růžičková   

   Emil  Matějka     

  Růžena Hrubá 
      

   

B l a h o p ř e j e m e ! 

Poznámka: Pokud by někdo z jakéhokoliv důvodu nechtěl být v této rubrice zveřejňován, ať toto oznámí v kanceláři OÚ Kolešovice.             
 Zveřejněné informace nejsou v rozporu se zákonem č.268 o matrikách z roku 1949, neboť byly  získány z alternativních zdrojů.  

Významného životního jubilea se v měsících červenec a 
srpen 2009 dožívají naši  spoluobčané.                                  

* gratulujeme občanům ve věku 70, 75, 80 let a po 80 roce každý rok , 
Vaše KL  

 Vítáme nové občánky mezi obyvatele naší obce.             
Dne 12.května 2009 se narodila  A n n a   D ý b o v á.                                     
Dne 5. června 2009 se narodil   M i c h a l   Č e c h  .                                                                                 
Michalovi  a Aničce přejeme krásný a spokojený život.                                        

Šťastným rodičům blahopřejeme !  

S p o l e č e n s k á  k r o n i k a   

tisk Kolešovické  l i s tyKolešovické  l i s ty  vydává obec Kolešovice. Počet výtisků  120 ks.                                                                                                       
Vy davatel :   obec Kolešovice, 270 02 Kolešovice č.p. 212  – telefon: 313 582 296, IČ 00243884,  www.kolesovice.cz                                                

Evidenční číslo periodického tisku: MK ČR E 18577. Texty neprošly jazykovou úpravou.                                                                             
Adresa pro zasí l ání  př í spěv ků  a  inzerátů : obec@kolesovice.cz / Uzávěrka  př í š t ího č í s l a : 15. 09. 2009 

 D A L Š Í   I N F O R M A C E   

Výsledky voleb do Evropského parlamentu 2009                      
Volební místnost se v naší obci otevřela 5. června 2009 ve 14 hodin. Volit mohli občané do 22 hodin a druhý den 6. června 
2009 od 8. hodiny do 14. hodiny. Prvním voličem byla zastupitelka paní Jitka Kozlerová. Volební komise hlasy sčítala večer ve 
22 hodin 7. června 2009. Eurovoleb se zúčastnilo 25 procent voličů. V naší obci nejvíce hlasů získala ČSSD s 53 hlasy. Další 
hlasy patřily kandidátům KSČM , která získala 21 hlasů a ODS 34 hlasů. 

Volby do Parlametu ČR                          
Předčasné volby se konají ve dnech  9. a 10. října 2009.  

Uložení stavebního odpadu                         
Na základě upozornění firmy Rakochmel s.r.o. Kolešovice, že dochází k poškozování zemědělské techniky na polních cestách,  
žádáme naše spoluobčany, aby nerozváželi stavební odpad do polních cest, ale odkládali ho na místo, které je k tomu určené. 
Zároveň žádáme, aby veškerý odpad, který nepatří do popelnic byl  odvážen  do sběrného dvora !                               
PROVOZNÍ DODA SBĚRNÉHO DVORA: Středa 13 -16 hodin, Čtvrtek 8 -11 hodin, Sobota 9 -11 hodin  

KOLEŠOVKA 2009                       
Parní vlak jede: v sobotu  z Kolešovic v 10,52 a 14,52 hodin ve dnech  18. a 25.7., 1. ,8. ,15 a 22.8. 2009              
Motorový vlak jede: v neděli z Kolešovic v 11,30 a 14,33 hodin ve dnech 19. a 26.7., 2., 9., 16. a 23.8.2009 

 

Zlaté pravidlo přátelství je naslouchat ostatním tak, jak ty sám chceš, aby oni naslouchali tobě.  

David Angsburger  


